
 المستخلص

يهدف هذا البحث الكشف عن طبيعة التحولات التي تعتري الطبقة الوسطى في المجتمع السعودي، 

سنة، لمحاولة الكشف عن  15لمدة  التي مرت بها هذه الطبقة  التحولات لدراسةوتحقيقا لهذا الهدف تتبع ا

تقدمية، وهي فهم منطق التحولات التي وصول إلى نقطة لل في محاولة  المنطق الكامن وراء هذه التحولات،

 .تعتري الطبقة الوسطى في مطلع القرن الجديد

أسلوب المسح  اتباع تمأجريت هذه الدراسة على عينة من الموظفين السعوديين في مدينة جدة، و

كشف عن عدة أهداف رئيسية تشكل في للالدراسة  وسعت.الاجتماعي بطريق العينة بواسطة الاستبيان المقنن

وذلك من خلال رصد للعوامل والتغييرات ، مجملها رصد لتأثير تحولات الطبقة الوسطى في المجتمع السعودي

على ها التي أدت إلى هذه التحولات، فى ضوء التأثيرات المختلفة للسياسات الجديدة المحلية والعالمية ، وتداعيات

 .باً مع هذه السياساتالطبقة الوسطي ، وصيغ التكيف أو المقاومة التي تبديها تجاو

ولقد ناقش التساؤل الرئيسي للدراسة مكانة ودور الطبقة الوسطى في المجتمع السعودي، نتيجة للتغيرات 

، وهل أدت تلك 2015حتى  2000الاقتصادية والاجتماعية والثقافية في المملكة العربية السعودية منذ عام 

 .تأكلهاالتحولات إلى نمو الطبقة الوسطى أو 

افراد الطبقة الوسطى في المجتمع نحو نمط العمل الإداري  اتجاه: توصلت الدراسة إلى نتائج أهمها

والخدماتي وأيضا أعطت مؤشرات الدراسة الدلالة على احتلال وسائل التواصل الاجتماعي التأثير على الثقافة 

 .الاقتصادية للأفراد وهو ما يؤكد تأثير العولمة على المجتمع

 سوف الذي من خلاله التعليم: قضيتين لهما آثرعلى الطبقة الوسطى السعودية، وهمالتوصلت الدراسة و 

المستوى الاقتصادي والدخل، تتمثل في رفع المستوى الاجتماعي والثقافي والاقتصادي، أما القضية الثانية يتم 

 أن تحديد الطبقة الوسطىغير ، مجتمعالدخل يشكل عامل أساسي و يؤدي إلى خلق تمايز اجتماعي بين أفراد الف

 .لا يمكن أن يستند إلى العامل الاقتصادي فحسب رغم أهميته، بل يجب أن نأخذ بعين الاعتبار العوامل الأخرى

تعمل أولوية حكومية، وأن  ، بحيث تصبحالمحافظة على الطبقة المتوسطة واتساعهااوصت الدراسة 

الاجتماعية  عواملال نمو الطبقة الوسطى السعودية وتمكينها ، و تأكيد دورعلى دعم  ي تنمولإصلاح الا برامج

، فالطبقة الوسطى بما تملكه من ونموها الصحي يتساع حجم الطبقة الوسطللعمل على اوالاقتصادية  ثقافيةوال

 .تمعورؤى ثقافية وحراك اقتصادي وقدرة على التأثير هي القاعدة التي ينطلق منها المجتنموية تطلعات 



Abstract 

This research aims to reveal the nature of the transformations that afflict the middle class in 

Saudi society. To achieve this goal, the study follows the transformations experienced by this 

class for 15 years, to shed light on the logic behind it, and have better understanding of the 

transformations, in an attempt to reach a progressive point, to understand the logic of 

transformations.  

This study was conducted on a wide sample of Saudi employees in Jeddah city, which almost 

represent other Saudi cities, The study sought to uncover several key objectives that collectively 

monitor the transformations impact of the middle class in Saudi society, through monitoring the 

factors and changes that led to these transformations, in light of the different effects of new local 

and global policies, and their implications on the middle class, and the adaptation or resistance 

formulas responding to these policies. 

The main question of the study discussed the status and role of the middle class in Saudi society 

as a result of economic, social and cultural changes in Saudi Arabia from 2000 to 2015, and 

whether these transformations led to the growth or erosion of the middle class. 

The study reached the most important results: The tendency of the middle class in the society 

towards the administrative and service work pattern. The study also showed indication of social 

media influence on the economic culture of individuals, which indicate the global effect on the 

society 

 The study also found two issues that have an impact on the Saudi middle class, namely: 

education through which will raise the social, cultural and economic level, while the second issue 

is the economic level and income, income is a key factor lead to the creation of social 

differentiation between members of society, but The identification of the middle class can not 

only be determined by the economic factor only, in spite of its importance, but among other 

factors. 

The study recommended the preservation and expansion of the middle class, so that it becomes a 

government priority, developing reform programs work to support the growth and empowerment 

of the Saudi middle class, and to emphasize the role of social, cultural and economic factors to 

lead healthy growth of  the middle class with its development aspirations and visions Cultural 

and economic mobility and the ability to influence basis from which society begins, this well be 

the base of the Society strength. 


